

Poll No. 162

Date: 22.Septemper.2007

The most recent poll prepared by Dr. Nabil Kukali revealed that:

- (57.7 %) Would vote for Fateh candidate to the PA presidency, (28.7 %) for Hamas candidate.**
- (72.1 %) Are worried about their personal security.**
- (73.8 %) Of the Palestinian people are worried about the subsistence of their families.**
- (44.0 %) Hold Hamas responsible for the fights of Gaza Strip.**
- (70.6 %) Oppose at various degrees the entry of foreign and/or Arab troops into Gaza Strip.**
- (57.1 %) Oppose at various degrees the participation of the Palestinian leadership in the International Peace Conference called for by the US- President George Bush.**

Beit Sahour – The Information office

In the most recent poll prepared by **Dr. Nabil Kukali**, being conducted during the period August 26th to September 1st 2007 and published by the **Palestinian Center for Public Opinion (PCPO)**, a random sample consisting of (1012) Palestinian adults of 18 years old and above, representing the various demographic specimen of the Palestinian society in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip, has been interviewed. The result has shown that (73.8 %) of the Palestinians are at present worried about the subsistence of their families. In a statement, **Dr. Nabil Kukali**, Director of the polling center, said that the most significant finding the poll has shown is that Palestinians are now by far more pessimistic about the improvement of the economic and political situation than for example two years ago, indicating that the rate of pessimists reached now (62.6 %) compared with (29.1 %) in a previous poll published on September 13, 2005, which means a remarkable increase of (33.6 %).

Dr. Kukali said further in his statement that (57.7 %) of the Palestinians would vote for a Fateh candidate if presidential elections would take place now, whilst only (28.7 %) would vote for a Hamas candidate. He added that Mahmoud Abbas would score the highest rate (26.1 %), followed by Marwan Barghouthi (22.8 %) and in the third position Ismael Haniyyeh (19.7 %). **Dr. Kukali** further indicated that (44.0 %) of the Palestinians hold Hamas responsible for the fights of Gaza Strip several weeks ago and added that (70.6 %) of the

Palestinians oppose, at various degrees, the entry of UN- or Arab troops into Gaza Strip. **Dr. Kukali** concluded his statement by saying that (38.2 %) of the Palestinians support at various degrees the participation of the Palestinian leadership in the International Peace Conference called for by the US-President **George Bush**.

Dr. Nabil Kukali said the results of the poll where as follows:

Entry of UN-troops into Gaza Strip:

Responding to the question: " Do you support, or not, the entry of UN or Arab troops into Gaza Strip?" (47.9 %) answered "I strongly oppose", (22.7 %) "I somewhat oppose", (19.9 %) "I somewhat support", (8.9 %) "I strongly support" and (0.6 %) answered "I don't know".

And regarding the question: " Would you agree, or not, to the handing-over of Gaza Strip to the Arab League to administer it?" (43.5 %) answered "I strongly oppose", (29.2 %) "I somewhat oppose", (17.8 %) "I somewhat support", (8.2 %) "I strongly support" and (1.3 %) answered "I don't know".

The responsible side for the present situation in Gaza Strip:

With respect to the question: "Who, according to your knowledge, is responsible for the present situation in Gaza Strip?" (44.0 %) answered " Hamas", (24.1 %) "Mahmoud Abbas", (19.1 %) "Fateh", (10.2 %) "Ismael Haniyyeh" and (2.6 %) answered "I don't know".

Performance of the Palestinian Authority:

Responding to the question: "Up to which extent are you satisfied or not satisfied with the performance of the PA-President, Mr. Mahmoud Abbas?" (13.1 %) answered "quite satisfied", (32.6 %) "Somewhat satisfied", (27.4 %) "Somewhat not satisfied", (23.9 %) "Quite unsatisfied" and (3.0 %) answered "I don't know". (14.8 %) evaluated the performance of the Palestinian PM, Mr. Salam Fayyad at "very good", (24.1 %) at "good", (25.3 %) at "mediocre", whilst (17.2 %) evaluated his performance at "bad", (13.0 %) at "very bad" and (5.6 %) declined to answer the question.

President Bush's Call:

Responding to the question: " The US-President Mr. George Bush called on July 16th, 2007 for holding an international peace conference for the Middle East. Do you support or oppose the participation of the Palestinian leadership in this conference?" (9.0 %) answered "I strongly support it", ((29.2 %) "I somewhat support it", (27.9 %) "I somewhat oppose it", (29.2 %) "I strongly oppose it" and (4.7 %) answered "I don't know".

The clashes of Nahr El-Bared Camp (Lebanon):

(93.5 %) of the respondents are of the opinion that the clashes, which took place between Fateh Al-Islam and the Lebanese army in Nahr El-Bared Camp, don't serve the Palestinian cause, whilst (6.5 %) said the contrary.

A Palestinian – Israeli truce:

Responding to the question: "What's your attitude towards a Palestinian –? Israeli truce at present?" (33.1 %) answered "I strongly support it", (44.1 %) "I somewhat support it", (13.5 %) "I somewhat oppose it", (8.5 %) "I strongly oppose it" and (0.8 %) answered "I don't know".

Peace between Palestinians and Israelis:

In respect of the question: "Now think of the future when your children are your Age! Do you think there would be at that time peace between Israelis and Palestinians?" (3.5 %) answered "definitely", (17.8 %) "Likely", (20.3 %) "Possible", (23.7 %) "Unlikely", (32.9 %) "Definitely not" and (1.8 %) answered "I don't know".

PA-Presidential elections:

Upon the question: "Do you support a polling at present for the election of the PA-President?" (35.0 %) answered "I strongly support", (26.6 %) "I somewhat support", (20.2 %) "I somewhat oppose", (17.3 %) "I strongly oppose" and (0.9 %) answered "I don't know".

(57.7 %) of the Palestinians said they would vote for Fateh candidate to the PA-presidency, whilst (28.7 %) said they would vote for Hamas candidate, (9.8 %) for other candidates, and (3.8 %) refused to answer.

Responding to the question: "Who is your favorite candidate you would vote for to be the president of the Palestinian Authority in the next presidential elections?" (26.1 %) answered "Mahmoud Abbas", (22.8 %) "Marwan Al-Barghouthi", (19.7 %) "Ismael Haniyyeh", (6.6 %) "Ahmed Qurai", (6.4 %) "Mustafa Al-Barghouthi", (4.2 %) "Aziz El-Duwaik", (2.6 %) "Salam Fayyad", (2.5 %) "Khaled Misha'l", (2.3 %) "Mahmoud El-Zahhar", (2.2 %) "Mohammed Dahlan", (0.7 %) "Otherwise" and (3.9 %) answered "I don't know".

Elections of the Palestinian Legislative Council:

In regard to the question: "Do you support polling at present for a new Palestinian Legislative Council?" (35.1 %) answered "I strongly support", (27.3 %) "I somewhat support", (16.6 %) "I somewhat oppose", (19.9 %) "I strongly oppose" and (1.1 %) answered "I don't know".

The concern about the naked subsistence

Responding to the question: "Up to which extent are you worried about the naked subsistence of your family at present?" (34.7%) answered "worried", (39.1%) are "too much worried", (21.8%) "Not so much worried", (4.2%) "Not worried at all" and (0.2%) answered "I don't know".

The economic conditions

(68.6%) of the Palestinians evaluated the general economic condition in the Palestinian territories as "bad" whilst (27.7%) said "it's mediocre", only (2.9%) described it as "good" and (0.8 %) declined to answer.

Significance of the foreign aid

Responding to the question: "Up to which extent does the European and US financial aid contribute generally to the Palestinians' well-being?" (40.1%) answered "to a high degree", (48.2%) said "to a moderate degree", (8.0%) "To a slight degree", while (3.3%) said "to a nil degree" and (0.2%) "Don't know".

The personal security

Regarding the question: "Up to which extent are you worried about your personal security?", (39.8%) answered "too much worried", (32.3%) are "worried", (19.8%) are "not so much worried", (7.7%) are "not worried at all" and (0.4%) answered "I don't know".

The future perspective

(33.0%) of the respondents answered that they, notwithstanding the prevailing political and economical conditions of the country, are "optimistic", whilst (62.6%) said they are "pessimistic" and (4.4%) declined to answer.

The concerns of the citizen

Responding to the question: "What is your main concern at present?" (19.8%) answered "job / money", (42.7%) "The security", (12.9%) "The health" and (24.6%) "The future".

The content with the life

Answering the question: "How much are you in general content with your life?" taking into consideration that the answers were in figures from 1 to 10 where (1) stands for the utmost degree of discontent and (10) for the utmost degree of content. The outcome was in average (4.47), which means a fall of (1.2) compared with that of the last year, where the average stood at (5.67).

Methodology of the Survey Study:

Mr. Elias Kukali, a staff member of the Research and Studies' Section at the PCPO, said that all interviews of this survey were conducted inside the respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to reach and selecting one individual in each household using Last Birthday Method. The choices were taken from a total of (150) election sites, from which (110) sites are located in West Bank and (40) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election Commission. These election sites were randomly chosen by using the method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with PCPO's long experienced methodology.

Mr. E. Kukali has further established that the margin of error was (± 3.08 %) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively. He added that the rate of the female respondents in this survey was (49.1%) against (50.9%) male respondents. The distribution of the random sample between the Palestinian two major regions was (63.2%) in the West Bank, including East Jerusalem, and (36.9%) in Gaza Strip, and allocated as follows: (50.6%) for the towns, (31.4%) for the villages and (18.0%) for the camps.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892

Mobile: 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com

www.pcpo.ps Website:

Date: 22.Sepemper.2007

Poll No. 162

في أحدث إستطلاع أعدّه الدكتور نبيل كوكالي جاء فيه:

- (%57.7) سيصوتون لمرشح حركة فتح لرئاسة السلطة الفلسطينية، و(28.7%) لمرشح حركة حماس.
- (%72.1) قلقون على أمنهم الشخصي.
- (%73.8) من الجمهور الفلسطيني قلقون على لقمة عيش أسرهم في الوقت الحالي.
- (%44.0) حملوا حركة حماس مسؤولية ما جرى في قطاع غزة.
- (%70.6) عارضوا بدرجات متفاوتة دخول قوات أجنبية وعربية لقطاع غزة.
- (%57.1) عارضوا بدرجات متفاوتة مشاركة القيادة الفلسطينية في المؤتمر الدولي الذي دعا إليه الرئيس بوش.

بيت ساحور- الدائرة الإعلامية:

في أحدث إستطلاع للرأي أعدّه د.نبيل كوكالي ونشره المركز الفلسطيني لإستطلاع الرأي (PCPO) وأجري خلال الفترة (26 اب - 1 أيلول-2007)، وشمل عينة عشوائية مكونة من 1012 شخصاً، يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية وقطاع غزة أعمارهم فوق سن 18 عاماً، جاء فيه أن (73.8%) من الجمهور الفلسطيني قلقون على لقمة عيش أسرهم في الوقت الحالي. وصّرح د.نبيل كوكالي مدير المركز أن أهم ما جاء في هذا الإستطلاع أن هناك تشاؤماً بين الجمهور الفلسطيني بتحسّن الأوضاع الاقتصادية والسياسية، إذ وصلت نسبة المتشائمين إلى (62.6%)، وبمقارنة نتائج هذا الإستطلاع مع إستطلاع سابق نشر بتاريخ 13-09-2005 نلاحظ أن نسبة المتشائمين قد زادت بمقدار (33.6%) حيث كانت هذه النسبة في تلك الفترة (29.1%).

وقال د.كوكالي أن (57.7%) من الجمهور الفلسطيني سيصوتون لمرشح حركة فتح لو جرت إنتخابات لرئيس السلطة الفلسطينية في حين أن (28.7%) سيصوتون لمرشح حركة حماس. وأضاف أن محمود عباس حصل على النسبة الأعلى إذ وصلت إلى (26.1%) يليه مروان البرغوثي (22.8%) وجاء في المرتبة الثالثة (19.7%) إسماعيل هنية. وأضاف أن (44.0%) من الجمهور الفلسطيني حملت حركة حماس المسؤولية عما وصلت إليه الأمور في قطاع غزة. وأردف قائلاً إن (70.6%) من الجمهور الفلسطيني عارضوا بدرجات متفاوتة دخول قوات دولية أو عربية إلى قطاع غزة، وبيّن د.كوكالي أن (38.2%) من الجمهور الفلسطيني أيّدوا بدرجات متفاوتة مشاركة القيادة الفلسطينية في المؤتمر الدولي الذي دعا إليه الرئيس بوش.

إدخال قوات دولية إلى قطاع غزة:

وحول السؤال "هل تؤيد إدخال قوات دولية أو عربية إلى قطاع غزة أم لا؟"، أجاب (47.9%) أعارض بشدة، (22.7%) أعارض إلى حدّ ما، (19.9%) أؤيد إلى حدّ ما، (8.9%) أؤيد بشدة، (0.6%) أجابوا "لا أعرف".

وردأ عن سؤال "هل تؤيد تسليم قطاع غزة إلى جامعة الدول العربية لإدارتها أم لا؟"، أجاب (43.5%) أعارض بشدة، (29.2%) أعارض إلى حدّ ما، (17.8%) أؤيد إلى حدّ ما، (8.2%) أؤيد بشدة، (1.3%) أجابوا "لا أعرف".

المسؤول عما وصلت إليه الأوضاع في قطاع غزة:

وجواباً عن سؤال "حسب معرفتك من هو المسؤول عما وصلت إليه الأمور في قطاع غزة؟"، أجاب (44.0%) حركة حماس، (24.1%) محمود عباس، (19.1%) حركة فتح، (10.2%) إسماعيل هنية، (2.6%) أجابوا "لا أعرف".

اداء السلطة:

ورداً عن السؤال "إلى أي مدى أنت راضٍ أو غير راضٍ عن أداء رئيس السلطة الفلسطينية السيد محمود عباس؟"، أجاب (13.1%) راضٍ بشدة، (32.6%) راضٍ إلى حدٍ ما، (27.4%) غير راضٍ إلى حدٍ ما، (23.9%) غير راضٍ بشدة، (3.0%) أجابوا "لا أعرف".
وقيم (14.8%) أداء رئيس الوزراء الفلسطيني السيد سلام فياض بالجيد جداً، و (24.1%) بالجيد، (25.3%) بالمتوسط، في حين قيمه (17.2%) بالسيء، و(13.0%) بالسيء جداً، وامتنع (5.6%) عن إجابة هذا السؤال.

دعوة الرئيس بوش:

وجواباً عن سؤال "ما هو موقفك تجاه دعوة الرئيس جورج بوش لعقد مؤتمر دولي للسلام في الشرق الأوسط؟"، أجاب (9.0%) أويدها بشدة، (29.2%) أويدها إلى حدٍ ما، (27.9%) أعارضها إلى حدٍ ما، (29.2%) أعارضها بشدة، (4.7%) أجابوا "لا أعرف".

إشتباكات نهر البارد:

يعتقد (93.5%) ممن شملهم الاستطلاع أن الإشتباكات التي حصلت بين فتح الإسلام والجيش اللبناني في مخيم نهر البارد لا يخدم القضية الفلسطينية في حين قال (6.5%) عكس ذلك.

تهدئة فلسطينية - إسرائيلية:

وحول سؤال "ما هو موقفك من تهدئة فلسطينية إسرائيلية في الوقت الحاضر؟"، أجاب (33.1%) أويدها بشدة، (44.1%) أويدها إلى حدٍ ما، (13.5%) لا أويدها إلى حدٍ ما، (8.5%) لا أويدها بشدة، (0.8%) أجابوا "لا أعرف".

السلام ما بين الفلسطينيين والإسرائيليين:

وحول سؤال "الآن فكر باتجاه المستقبل - عندما يصبح أطفالك بعمرك- هل تفكر بأنه سيكون هناك سلام بين الإسرائيليين والفلسطينيين؟"، أجاب (3.5%) حتماً، (17.8%) محتمل، (20.3%) ممكن، (23.7%) غير محتمل، (32.9%) قطعياً لا، (1.8%) أجابوا "لا أعرف".

إنتخابات رئيس السلطة:

ورداً عن سؤال "هل تؤيد إجراء إنتخابات لاختيار رئيس السلطة الفلسطينية في الوقت الحاضر؟"، أجاب (35.0%) أويدها بشدة، (26.6%) أويدها إلى حدٍ ما، (20.2%) أعارض إلى حدٍ ما، (17.3%) أعارض بشدة، (0.9%) أجابوا "لا أعرف".
وقال (57.7%) من الجمهور الفلسطيني بأنهم سيصوتون لمرشح حركة فتح لرئاسة السلطة الفلسطينية، في حين قال (28.7%) منهم بأنهم سيصوتون لمرشح حركة حماس، (9.8%) لمرشحين آخرين، و (3.8%) امتنعوا عن الإجابة.

وحول سؤال "من هو المرشح الأفضل لك وستختاره رئيساً لرئاسة السلطة الفلسطينية في الإنتخابات الرئيسية القادمة؟" أجاب (26.1%) محمود عباس، (22.8%) مروان البرغوثي، (19.7%) إسماعيل هنية، (6.6%) أحمد قريع، (6.4%) مصطفى البرغوثي، (4.2%) عزيز الدويك، (2.6%) سلام فياض، (2.5%) خالد مشعل، (2.3%) محمود الزهار، (2.2%) محمد دحلان، (0.7%) غير ذلك، (3.9%) لا أعرف.

إنتخابات المجلس التشريعي:

وجواباً عن سؤال "هل تؤيد إجراء إنتخابات تشريعية فلسطينية جديدة في الوقت الحاضر؟" أجاب (35.1%) أويدها بشدة، (27.3%) أويدها إلى حدٍ ما، (16.6%) لا أويدها إلى حدٍ ما، (19.9%) لا أويدها بشدة، (1.1%) أجابوا "لا أعرف".

القلق على لقمة العيش:

و حول سؤال " إلى أي درجة أنت قلق على لقمة عيش أسرتك في الوقت الحالي؟ أجاب (34.7%) قلق، (39.1%) قلق جداً، (21.8%) لست قلقاً إلى ذلك الحد، (4.2%) غير قلق أبداً، (0.2%) أجابوا "لا أعرف".

الوضع الاقتصادي:

قيم (68.6%) من الجمهور الفلسطيني الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيئ، في حين قيمه (27.7%) بالمتوسط، و (2.9%) بال جيد، و أمتنع (0.8%) عن إجابة هذا السؤال.

أهمية المساعدات الخارجية:

و جواباً عن سؤال " إلى أي مدى تسهم المساعدات الأوروبية و الأمريكية بصورة عامة في رخاء الشعب الفلسطيني؟" أجاب (40.1%) بشكل كبير، (48.2%) بشكل متوسط، (8.0%) بشكل ضئيل، (3.3%) لا شيء، (0.1%) أجابوا "لا أعرف".

الأمن الشخصي:

و رداً عن سؤال " إلى أي درجة أنت قلق على أمنك الشخصي؟" أجاب (39.8%) قلق جداً، (32.3%) قلق، (19.8%) لست قلقاً إلى هذا الحد، (7.7%) غير قلق أبداً، (0.4%) أجابوا " لا أعرف".

النظرة إلى المستقبل:

أجاب (33.0%) ممن شملهم الاستطلاع بأنهم متفائلون على الرغم من الظروف السياسية و الاقتصادية التي تمر بها البلاد، في حين أجاب (62.6%) بأنهم متشائمون، و تحفظ (4.4%) عن الإجابة.

هموم المواطن:

و حول سؤال " ما همك الرئيس في الوقت الحاضر؟" أجاب (19.8%) العمل/النقود، (42.7%) الأمان، (12.9%) الصحة، (24.6%) المستقبل.

الرضا عن الحياة:

و رداً عن سؤال " كم أنت راض عن الحياة بصورة عامة حيث (1) غير راض إلى (10) راض "؟ و كانت النتيجة أن قيمة المتوسط الحسابي للرضا عن الحياة هو (4.47) درجة، أي بانخفاض مقداره (1.2) درجة مقارنة بنهاية العام الماضي إذ وصلت هذه النسبة إلى (5.67) درجة.

نبذة عن الدراسة

وقال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء المقابلات جميعها في هذه الدراسة كافة داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (150) موقعاً، منها (110) مواقع من الضفة الغربية و (40) موقعاً من قطاع غزة. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت $(\pm 3.08\%)$ عند مستوى ثقة (95%)، وأضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذه الدراسة بلغت (49.1%) في حين بلغت نسبة الذكور (50.9%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (63.2%) من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (36.8%) من قطاع غزة. وأشار الياس كوكالي إلى أن توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (50.6%) مدينة، (31.4%) قرية، (18.0%) مخيم.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892

Mobile: 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com

www.pcpo.ps Website: